

D. Ketua Majlis Revolusi.

Selepas rampasan kuasa Iran 1953, Pahlavi menyelaraskan Iran dan Barat dan memupuk hubungan rapat dengan Amerika Syarikat untuk mengukuhkan kuasanya sebagai pemerintah autoritarian. Bergantung kepada sokongan Amerika di tengah-tengah Perang Dingin, beliau kekal sebagai Shah Iran selama 26 tahun selepas rampasan kuasa, dengan berkesan menghalang negara itu daripada terpengaruh ke arah pengaruh Blok Timur dan kesatuan Soviet.[6][7] Bermula pada tahun 1963, Pahlavi melaksanakan beberapa pembaharuan yang bertujuan untuk memodenkan masyarakat Iran, dalam apa yang dikenali sebagai Revolusi Putih. Memandang penentangan vokalnya yang berterusan terhadap kempen pemodenan selepas ditangkap dua kali, Khomeini telah dibuang negeri dari Iran pada tahun 1964. Bagaimanapun, sebagai ideologi utama ketegangan berterusan antara Pahlavi dan Khomeini, anti-kerajaan demonstrasi bermula pada Oktober 1977, akhirnya berke- mbang menjadi kempen penentangan sivil yang merangkumi unsur-unsur sekularisme dan Islamisme.[8][9][10]

Pada Ogos 1978, kematian antara 377 dan 470 orang dalam kebakaran Cinema Rex — didakwa oleh pembangkang sebagai telah didalangi oleh SAVAK Pahlavidatan untuk berfungsi sebagai pemangkin untuk popular gerakan revolusioner di seluruh Iran,[11][12] dan mogok dan demonstrasi berskala besar melumpuhkan seluruh negara untuk baki tahun itu. Pada 16 Januari 1979, Pahlavi meninggalkan negara dan diasingkan sebagai yang terakhir Raja Iran,[13] meninggalkannya tugas kepada Majlis Regency Iran dan Shapour Bakhtiar, yang beraskan pembangkang perdana menteri Iran. Pada 1 Februari 1979, Khomeini kembali ke Iran, berikutan jemputan oleh kerajaan;[6][14] beberapa ribu rakyat Iran berkumpul untuk menyambutnya ketika dia mendarat di ibu kota Tehran.[15] Menjelang 11 Februari 1979, pihak

Monarki secara rasmi dijatuhkan dan Khomeini mengambil alih kepimpinan ke atas Iran manakala gerila dan tentera pemberontak mengalahkan penyokong setia Pahlavi dalam pertempuran bersenjata.[16][17] Selepas Mac 1979 Referendum Republik Islam, di mana 98% daripada pengundi Iran meluluskan peralihan negara kepada republik Islam, kerajaan baharu memulakan usaha untuk merangka Perlembagaan Republik Islam Iran sekarang;[18][8][9][19][20] Khomeini muncul sebagai Pemimpin Tertinggi Iran pada Disember 1979.[21] kejayaan Revolusi Iran telah mendapat kejutan di seluruh dunia,[22] dan dianggap oleh ramai orang sebagai sesuatu yang luar biasa: ia tidak mempunyai banyak sebab kebiasaan untuk sentimen revolusioner (contohnya, kekalahan dalam peperangan, krisis kewangan, pemberontakan petani, atau tentera yang tidak berpuas hati);[23] Berlaku di sebuah negara yang mengalami kemakmuran relatif; [6][20] Menghasilkan perubahan yang mendalam pada kelajuan yang tinggi;[24] sangat popular; mengakibatkan pengasingan besar-besaran yang mencirikan sebahagian besar orang Iran hari ini diaspora;[25]

Dan menggantikan sekular pro-Barat[26] dan monarki autoritarian[6] dengan teokrasi Islamis anti-Barat [6] [19][20][27] Yang berasaskan konsep Velâyat-e Faqih (atau Penjagaan Ahli Fiqh Islam), mengangkangi antara authoritarianisme dan totalitarianisme.[28] Di samping itu, Revolusi Iran mencari penyebaran Islam Syiah di seluruh Timur Tengah melalui prinsip ideologi Khomeinisme -Khususnya sebagai cara untuk mencabut status quo rantau ini, yang memihak kepada Islam Sunni.[29]

Selepas penyatuan puak Khomeinist, Iran mula menyokong militan Syiah di seluruh rantau ini dalam usaha untuk memerangi pengaruh Sunni dan mewujudkan dominasi Iran dalam dunia Arab, akhirnya bertujuan untuk mencapai tatanan politik Syiah yang dipimpin Iran.[30] Lain-lain kelemahan sebelum ini rejim. Rejim Shah dilihat sebagai satu menindas, kejam, [35][36]

Korup, dan mewah rejim oleh beberapa kelas masyarakat dimasa itu.[35][37] Ia juga mengalami beberapa kegagalan fungsi asas yang membawa kesesakan ekonomi, kekurangan, dan inflasi.[38] Shah dilihat oleh ramai yang memandang kepada—jika bukan boneka—a kuasa Barat bukan Islam (iaitu Amerika Syarikat) [39][40] yang budayanya menjejaskan Iran. Pada masa yang sama, sokongan kepada Shah mungkin telah berkurangan di kalangan ahli politik dan media Barat—terutamanya di bawah pentadbiran Presiden A.S. Jimmy Carter—hasil daripada sokongan Shah terhadap kenaikan harga petroleum OPEC pada awal dekad ini.[41]

Apabila Presiden Carter menggubal hak asasi manusia dasar yang mengatakan bahawa negara bersalah pelanggaran hak asasi manusia akan dilucutkan senjata atau bantuan amerika ini membantu memberi beberapa orang Iran keberanian untuk menghantar surat terbuka dan petisyen dengan harapan penindasan oleh kerajaan mungkin reda.[42]

Revolusi yang menggantikan monarki Mohammad Reza Shah Pahlavi dengan Islam dan Khomeini adalah dikreditkan sebahagiannya kepada penyebaran kebangkitan Islam versi Syiah. Ia menentang pembaratan dan melihat Ayatollah Khomeini mengikuti jejak Syiah Imam Husayn ibn Ali, dengan Shah memainkan peranan sebagai musuh Husayn, iaitu benci zalim Yazid I.[43]

Faktor-faktor lain termasuk memandang rendah gerakan Islam Khomeini oleh kedua-dua pemerintahan Shah—yang menganggap mereka sebagai ancaman kecil berbanding Marxis dan sosialis Islam [44][45][46] dan oleh penentang sekularisme kerajaan—yang menganggap Khomeis boleh diketepikan.[47]

Bantahan Tembakau (1891)

Pada penghujung abad ke-19, ulama (ulama) Syiah mempunyai pengaruh yang besar terhadap masyarakat Iran. Pendeta pertama kali menunjukkan dirinya sebagai kuasa politik yang kuat menentang monarki dengan 1891 Bantahan Tembakau.

Pada 20 Mac 1890, The Raja Iran yang sudah lama berdiri, Nasir al-Din Shah memberikan konsesi kepada British Major G. F. Talbot untuk monopoli penuh ke atas pengeluaran, penjualan dan eksport tembakau selama 50 tahun.[48] Pada masa itu, industri tembakau Parsi menggaji lebih 200,000 orang, jadi konsesi itu merupakan tamparan besar kepada petani Parsi dan bazar yang mata pencariannya banyak bergantung kepada perniagaan tembakau yang menguntungkan.[49]

Boikot dan bantahan terhadapnya berleluasa dan meluas hasil daripada fatwa Mirza Hasan Shirazi (dekri kehakiman).[50] Dalam tempoh 2 tahun, Nasir al-Din Shah mendapati dirinya tidak berdaya untuk menghentikan gerakan popular dan membatalkan konsesi.[51]

Bantahan Tembakau adalah yang pertama penentangan Iran yang ketara terhadap Shah dan kepentingan asing, mendedahkan kuasa rakyat dan ulama pengaruh di kalangan mereka.[48]

Revolusi Perlembagaan Parsi (1905–1911)

Rasa tidak puas hati yang semakin memuncak berterusan sehingga Revolusi Perlembagaan 1905–1911. Revolusi membawa kepada penubuhan parlimen, the Majlis Perundingan Kebangsaan (juga dikenali sebagai Majlis), dan kelulusan daripada perlembagaan pertama.

Walaupun revolusi perlembagaan berjaya melemahkan autokrasi rejim Qajar, ia gagal menyediakan kerajaan alternatif yang berkuasa. Oleh itu, dalam beberapa dekad berikutan penubuhan parlimen baru, beberapa kritikal peristiwa berlaku. Banyak peristiwa ini boleh dilihat sebagai kesinambungan perjuangan antara ahli perlembagaan dan Shah Parsi, yang kebanyakannya disokong oleh kuasa asing menentang parlimen.

Reza Shah (1921–1935)

Ketidakamanan dan kekacauan yang diwujudkan selepas Revolusi Perlembagaan membawa kepada kebangkitan Jeneral Reza Khan, komander Briged Cossack Parsi elit yang merampas kuasa dalam rampasan kuasa pada Februari 1921. Beliau menubuhkan monarki berperlembagaan, menjatuhkan Qajar Shah yang terakhir, Ahmed Shah, pada tahun 1925 dan dilantik sebagai raja oleh Dewan Negara, yang akan dikenali sebagai Reza Shah, pengasas dinasti Pahlavi.

Terdapat sosial, ekonomi, dan pembaharuan politik yang diperkenalkan semasa pemerintahannya, beberapa daripadanya membawa kepada umum rasa tidak puas hati yang akan memberikan keadaan untuk Revolusi Iran.

Terutamanya kontroversi ialah menggantikan undang-undang Islam dengan Barat satu dan mengharamkan tradisi Pakaian Islam, pemisahan jantina, dan menutup muka wanita dengan niqab.[52]

Polis secara paksa menanggalkan dan mengoyakkan chador wanita yang menentang larangannya terhadap hijab awam. Namun, dia akan mengelak memasuki isu politik, seperti yang lain pemimpin agama yang mengikutinya. Oleh itu, tiada percubaan anti-kerajaan yang meluas telah dianjurkan oleh paderi semasa pemerintahan Reza Shah. Namun, Ayatollah yang akan datang Khomeini was a student of Sheikh Abdul Karim Ha'eri.[56]

Mosaddegh dan The Anglo-Iranian Oil Company (1951–1952)

Dari tahun 1901 dan seterusnya, Syarikat Minyak Anglo-Parsi (dinamakan semula sebagai Syarikat Minyak Anglo-Iran pada tahun 1931), sebuah syarikat minyak British, menikmati monopoli ke atas penjualan dan pengeluaran minyak Iran. Ia merupakan perniagaan British yang paling menguntungkan di dunia.[57] Kebanyakan rakyat Iran hidup dalam kemiskinan manakala kekayaan yang dihasilkan daripada minyak Iran memainkan peranan penting dalam mengekalkan Britain di puncak dunia. Pada tahun 1951, Perdana Menteri Iran

Menteri Mohammad Mosaddegh berjanji untuk membuang syarikat itu dari Iran, menuntut semula rizab petroleum dan membebaskan Iran daripada kuasa asing.

Pada tahun 1952, Mosaddegh menasionalisasikan Syarikat Minyak Anglo-Iran dan menjadi a wira negara. British, bagaimanapun, adalah marah dan menuduhnya mencuri. The British tidak berjaya mendapatkan hukuman daripada Mahkamah Dunia dan United Negara, menghantar kapal perang ke Teluk Parsi, dan akhirnya mengenakan sekatan yang menghancurkan. Mosaddegh tidak terpengaruh oleh Britain kempen menentanginya. Satu Eropah akhbar, Frankfurter Neue Presse, melaporkan bahawa Mosaddegh "lebih suka digoreng dalam minyak Parsi daripada membuat konsesi sedikit pun kepada British".

British menganggap pencerobohan bersenjata, tetapi Perdana Menteri UK Winston Churchill memutuskan atas rampasan kuasa selepas ditolak Amerika sokongan ketenteraan oleh Presiden A.S. Harry S. Truman, yang bersimpati dengan gerakan nasionalis seperti Mosaddegh dan tidak mempunyai apa-apa selain penghinaan terhadap imperialis gaya lama seperti mereka yang mengendalikan Syarikat Minyak Anglo-Iran. Mosaddegh, bagaimanapun, mengetahui rancangan Churchill dan mengarahkan kedutaan British akan ditutup oktober 1952, memaksa semua diplomat dan ejen British meninggalkan negara itu. Walaupun British pada mulanya ditolak dalam permintaan mereka untuk Amerika sokongan oleh Presiden Truman, pemilihan Dwight D. Eisenhower sebagai presiden A.S. pada November 1952 mengubah Amerika pendirian terhadap konflik tersebut.

Pada 20 Januari 1953, Setiausaha Negara A.S. John Foster Dulles dan abangnya, C.I.A. Pengarah Allen Dulles, memberitahu rakan sejawat British mereka bahawa mereka bersedia untuk menentang Mosaddegh. Pada pandangan mereka, mana-mana negara yang tidak bersekutu dengan Amerika Syarikat adalah musuh yang berpotensi. Iran mempunyai kekayaan minyak yang besar, sempadan yang panjang dengan Soviet Union, dan seorang perdana menteri nasionalis. Prospek kejatuhan ke dalam komunisme dan "China kedua" (selepas Mao Zedong memenangi Perang Saudara China) menakutkan saudara Dulles. Operasi Ajax telah dilahirkan, di mana satu-satunya kerajaan demokrasi yang pernah dimiliki Iran telah digulingkan.[58]

Rampasan kuasa Iran (1953)

Pada tahun 1941, pencerobohan tentera British dan Soviet bersekutu menggulingkan Reza Shah, yang dianggap mesra dengan Nazi Jerman, dan melantik anaknya, Mohammad Reza Pahlavi sebagai Shah. Pada tahun 1953, berikutan nasionalisasi industri minyak Iran oleh perdana menteri yang dipilih secara demokrasi Mohammad Mossadegh, Tentera Amerika dan British memulakan embargo minyak Iran yang sangat berkesan, dan secara rahsia menjejaskan kestabilan badan perundangan dan membantu mengembalikan kawalan kepada sekutu mereka, Pahlavi.

"Operasi Ajax" Amerika, didalangi oleh CIA, dibantu oleh MI6 British dalam menganjurkan rampasan kuasa tentera untuk menggulingkan Mossadegh. Shah melarikan diri ke Itali apabila percubaan rampasan kuasa awal pada 15 Ogos gagal, tetapi kembali selepas percubaan kedua yang berjaya pada 19 Ogos.[59]

Pahlavi mengekalkan hubungan rapat dengan kerajaan A.S., sebagai kedua-dua rejim berkongsi tentangan terhadap pengembangan Kesatuan Soviet, jiran utara Iran yang berkuasa. Seperti bapanya, kerajaan Shah terkenal dengan utokrasinya, tumpuannya pada pemodenan dan pembaratan, dan kerana mengabaikannya. langkah agama dan demokrasi dalam perlembagaan Iran.

Kumpulan kiri dan Islamis menyerang kerajaannya (selalunya dari luar Iran kerana mereka ditindas di dalam) kerana melanggar perintah Iran.

perlembagaan, rasuah politik, dan penindasan politik, penyeksaan, dan pembunuhan, oleh polis rahsia SAVAK.

Revolusi Putih (1963–1978)



Shah Mohammad Reza Pahlavi

Revolusi Putih ialah satu siri pembaharuan yang meluas di Iran yang dilancarkan pada tahun 1963 oleh Shah Mohammad Reza Pahlavi dan berlarutan sehingga 1978. Program pembaharuan Mohammad Reza Shah dibina terutamanya untuk melemahkan kelas-kelas yang menyokong sistem tradisional. Ia terdiri daripada beberapa elemen termasuk reformasi tanah; jualan daripada

Beberapa kilang milik kerajaan untuk membiayai reformasi tanah; hak milik wanita; nasionalisasi hutan dan padang rumput; pembentukan korps celik huruf; dan institusi skim perkongsian untung untuk pekerja dalam industri.[60]

Shah mengiklankan Revolusi Putih sebagai langkah ke arah pembaratan,[61] dan ia adalah cara baginya untuk menghalalkan Pahlavi dinasti. Sebahagian daripada sebab pelancaran Revolusi Putih ialah Shah diharap dapat menyingkirkan pengaruh tuan tanah dan untuk mewujudkan pangkalan baharu bagi sokongan di kalangan petani dan pekerja kelas.[62][63] Oleh itu, Revolusi Putih dalam Iran adalah percubaan untuk memperkenalkan pembaharuan dari atas dan mengekalkan corak kuasa tradisional. Melalui reformasi tanah, pihak intipati Revolusi Putih, Shah berharap untuk bersekutu dengan kaum tani luar bandar, dan berharap untuk memutuskan mereka hubungan dengan golongan bangsawan di bandar.

Apa yang tidak dijangka oleh Shah, bagaimanapun, adalah bahawa Revolusi Putih membawa kepada yang baru ketegangan sosial yang membantu mewujudkan banyak daripada masalah yang Shah cuba selesaikan elakkan. pembaharuan Shah lebih daripada empat kali ganda saiz gabungan kedua-duanya kelas yang paling banyak bergambar cabaran kepada monarkinya pada masa lalu -golongan cerdik pandai dan kelas pekerja bandar. Kebencian mereka terhadap Shah juga semakin memuncak kerana mereka kini telah dilucutkan daripada organisasi yang pernah mewakili mereka pada masa lalu, seperti parti politik, persatuan profesional, kesatuan sekerja, dan akhbar bebas. Reformasi tanah, bukannya menyatukan petani dengan kerajaan, menghasilkan sejumlah besar petani bebas dan buruh tanpa tanah yang menjadi meriam politik yang longgar, tanpa perasaan setia kepada Shah. Ramai orang ramai berasa dendam terhadap kerajaan yang semakin korup; kesetiaan mereka kepada paderi, yang dilihat lebih prihatin

Dengan nasib penduduk, kekal konsisten atau meningkat. Seperti yang dinyatakan oleh Ervand Abrahamian: "Revolusi Putih telah direka untuk mendahului Revolusi Merah. Sebaliknya, ia membuka jalan untuk Revolusi Islam." [64] The White strategi "trickle-down" ekonomi Revolusi juga tidak berfungsi seperti yang diharapkan. Secara teorinya, wang minyak yang disalurkan kepada golongan elit sepatutnya digunakan untuk mewujudkan pekerjaan dan kilang, akhirnya mengagihkan wang itu, tetapi sebaliknya kekayaan cenderung tersekat di bahagian atas dan tertumpu di tangan yang sangat sedikit. [65] Budaya Barat adalah wabak atau mabuk yang harus dihapuskan; [70] Visi Ali Shariati tentang Islam sebagai satu-satunya pembebas Dunia Ketiga dari penjajahan yang menindas, neo-kolonialisme, dan kapitalisme; [71] dan Morteza Penceritaan semula Motahhari yang dipopularkan tentang kepercayaan Syiah semuanya tersebar dan mendapat pendengar, pembaca dan penyokong. [70]

Yang paling penting, Khomeini berdakwah begitu pemberontakan, dan terutama mati syahid, terhadap ketidakadilan dan kezaliman adalah sebahagian daripada Syiah Islam,[72] dan orang Islam harus menolak pengaruh kedua-dua kapitalisme liberal dan komunisme, idea yang mengilhamkan slogan revolusioner "Timur, mahupun Barat - Republik Islam!"

Jauh dari pandangan umum, Khomeini mengembangkan ideologi velayat-e faqih (penjagaan ahli hukum) sebagai pemerintah, yang umat Islam-sebenarnya semua orang—diperlukan "penjagaan," dalam bentuk peraturan atau pengawasan oleh ahli perundangan Islam terkemuka atau fuqaha.[73] Peraturan sedemikian akhirnya "lebih perlu walaupun daripada solat dan puasa" dalam Islam, [Nota 2] kerana ia akan melindungi Islam daripada penyimpangan daripada undang-undang syariah tradisional dan dalam dengan demikian menghapuskan kemiskinan, ketidakadilan, dan "penjarahan" tanah orang Islam oleh orang asing orang yang tidak beriman.[74]

Idea pemerintahan oleh fuqaha Islam ini disebarakan melalui bukunya Islamic Government, khutbah masjid, dan ucapan kaset seludup oleh Khomeini [75][76] di kalangan penentangannya.

Rangkaian pelajar (talabeh), bekas pelajar (ulama yang berkebolehan seperti Morteza Motahhari, Mohammad Beheshti, Mohammad-Javad Bahonar, Akbar Hashemi Rafsanjani, dan Mohammad Mofatteh), dan ahli perniagaan tradisional (bazaari) di dalam Iran.[75] perpaduan dan organisasi pasukan Khomeini.[79] Kumpulan komunis terutamanya Tudeh parti Iran dan Fedaiyan gerila[Nota 3]—telah dilemahkan dengan ketara oleh penindasan kerajaan. Walaupun begitu, gerila telah membantu bermain bahagian penting dalam akhir Februari 1979 menumbangkan[81] menyampaikan "rejim itu rampasan kuasa." [82] Yang paling berkuasa kumpulan gerila—Mujahedin Rakyat—adalah Islam berhaluan kiri dan menentang pengaruh paderi sebagai reaksioner.

Beberapa ulama penting tidak mengikut telunjuk Khomeini. Ayatollah yang popular Mahmoud Taleghani menyokong golongan kiri, sementara mungkin ayatollah paling senior dan paling berpengaruh di Iran Mohammad Kazem Shariatmadari—yang pertama kekal menyendiri daripada politik dan kemudian keluar menyokong revolusi demokrasi.[83] Khomeini berusaha untuk menyatukan pembangkang ini di belakangnya (kecuali yang tidak diingini 'Marxis ateistik'),[8] [84] memfokuskan pada masalah sosio-ekonomi Shah kerajaan (rasuah dan tidak sama rata pendapatan dan pembangunan),[8] [85] manakala mengelakkan perkara khusus di kalangan orang ramai bahawa *might divide the factions*[86]—particularly his plan for clerical rule, which he believed most Iranians had become prejudiced against as a result of propaganda campaign by Western imperialists.[Note 4][87]

Pada era pasca-Shah, beberapa revolusioner yang bertembung dengan teokrasinya dan telah ditindas oleh pergerakannya mengeluh penipuan,[85] tetapi sementara itu anti-Perpaduan Shah dikekalkan.[88]

1970–1977

Several events in the 1970s set the stage for the 1979 revolution.

The 1971 2,500-year celebration of the Persian Empire at Persepolis, organized by the government, was attacked for its extravagance. "As the foreigners reveled on drink forbidden by Islam, Iranians were not only excluded from the festivities, some were starving." [89] Lima tahun kemudian, Shah menyebabkan orang Islam Iran yang soleh dengan menukar tahun pertama Iran kalendar suria dari hijriyah Islam ke kenaikan takhta oleh Cyrus the

Keluarga Shah adalah penerima utama pendapatan yang dijana oleh minyak, dan garis antara pendapatan negeri dan pendapatan keluarga menjadi kabur. Menjelang 1976, Shah telah mengumpul lebih \$1 bilion daripada hasil minyak; keluarganya - termasuk 63 putera dan puteri telah terkumpul antara \$5 dan \$20 bilion; dan yayasan keluarga mengawal kira-kira \$3 bilion.[92]

Menjelang pertengahan tahun 1977 langkah-langkah penjimatan ekonomi untuk memerangi inflasi secara tidak seimbang menjejaskan beribu-ribu pendatang lelaki miskin dan tidak mahir yang menetap di bandar-bandar yang bekerja dalam industri pembinaan. Konservatif dari segi budaya dan agama,[93] ramai yang meneruskan untuk membentuk teras para penunjuk perasaan revolusi dan "syahid".[94] Semua rakyat Iran dikehendaki menyertai dan membayar terhutang kepada parti politik baharu, Hezb-e Parti Rastakhiz—semua parti lain diharamkan.[95]

Percubaan parti itu untuk melawan inflasi dengan "antipencatutan" populis kempen—mendenda dan memenjarakan peniaga untuk harga tinggi - marah dan dipolitikkan peniaga sambil menyemarakkan pasaran gelap.[96]

Pada tahun 1977 Shah menjawab "sopan peringatan tentang kepentingan politik hak oleh presiden Amerika yang baru, Jimmy Carter, dengan memberikan pengampunan kepada beberapa banduan dan membenarkan Merah Lintas untuk melawat penjara. Melalui 1977 pembangkang liberal membentuk organisasi dan mengeluarkan surat terbuka mengecam kerajaan. [97] Dengan latar belakang ini a manifestasi penting pertama orang ramai ungkapan rasa tidak puas hati sosial dan protes politik terhadap rejim berlaku pada Oktober 1977, apabila Persatuan Kebudayaan Jerman-Iran di Tehran menjadi tuan rumah satu siri sesi pembacaan kesusasteraan, yang dianjurkan oleh Persatuan Penulis Iran yang baru dihidupkan semula dan Institut Goethe Jerman. Dalam "Sepuluh Malam" (Dah Shab) ini, 57 penyair dan penulis Iran yang paling terkenal membaca

Rangkaian peristiwa bermula dengan kematian Mostafa Khomeini, ketua pembantu dan anak sulung Ruhollah Khomeini. Dia meninggal dunia secara misteri pada tengah malam pada 23 Oktober 1977 di Najaf, Iraq. SAVAK dan kerajaan Iraq mengisytiharkan serangan jantung sebagai punca kematian, walaupun ramai yang percaya kematiannya dikaitkan dengan SAVAK. [103] Khomeini berdiam diri selepas kejadian itu, ketika berada di Iran dengan penyebaran berita itu datang gelombang protes dan upacara berkabung di beberapa bandar.[104][105] Perkabungan Mostafa diberi pelakon politik oleh kelayakan politik Khomeini, tentangan berterusan mereka terhadap monarki dan pengasingan mereka. Perkembangan yang dimulakan dengan penutupan seminari pada 7 Januari 1978 diikuti dengan penutupan bazar dan seminari, dan para pelajar berhimpun menuju ke rumah para pemimpin agama pada hari berikutnya.[106] pada 9 Januari 1978, pelajar seminari dan orang lain berdemonstrasi di bandar itu, yang telah dipatahkan oleh pasukan keselamatan....

Shah yang menembak peluru hidup untuk menyuraikan orang ramai apabila demonstrasi aman bertukar menjadi ganas.[107] Antara 5–300 daripada penunjuk perasaan dilaporkan terbunuh dalam protes itu.[106] 9 Januari 1978 (19 Dey) dianggap sebagai hari berdarah di Qom.[108][109]

Penyatuan pembangkang (Februari–Mac)

Menurut adat Syiah, upacara peringatan (chehelom) diadakan 40 hari selepas kematian seseorang.[110] Digalakkan oleh Khomeini (yang mengisytiharkan bahawa darah para syuhada mesti menyirami "pokok Islam"),[102]

Radikal menekan masjid dan paderi sederhana untuk memperingati kematian pelajar, dan menggunakan kesempatan itu untuk menimbulkan protes. [111] Rangkaian tidak rasmi masjid dan bazar yang selama bertahun-tahun digunakan untuk menjalankan acara keagamaan, semakin menjadi di mana protes adalah lebih besar, dan Tehran, di mana mereka lebih kecil—membantah setiap 40 hari. Ini berjumlah kecil minoriti daripada lebih 15 juta orang dewasa di Iran.[119]

Bertentangan dengan kehendak Khomeini, Shariatmadari menyeru 17 Jun berkabung bantahan yang akan dijalankan sebagai satu hari tinggal.[110]

Walaupun ketegangan tetap berlaku persekitaran, dasar Shah nampaknya telah bekerja, menyebabkan Amuzegar mengisytiharkan bahawa "krisis telah berakhir." Analisis CIA dalam ogos membuat kesimpulan bahawa Iran "tidak berada dalam a revolusioner atau bahkan pra-revolusioner situasi." [120] Peristiwa ini dan kemudiannya dalam

Bantahan diperbaharui (Ogos– September)

Pelantikan Jafar Sharif-Emami sebagai perdana menteri (11 Ogos)

Menjelang Ogos, protes telah "menendang[ed]...ke dalam gear tinggi,"[122] dan bilangan penunjuk perasaan tumbuh sehingga ratusan daripada beribu-ribu.[119] Dalam usaha untuk melembapkan inflasi, pengurangan pentadbiran Amuzegar perbelanjaan dan perniagaan berkurangan. Walau bagaimanapun, pemotongan itu membawa kepada peningkatan mendadak dalam pemberhentian—terutamanya di kalangan muda, tidak mahir, lelaki pekerja yang tinggal dalam kelas pekerja daerah. Menjelang musim panas 1978, kerja Penunjuk perasaan menuntut Shah Mohammad Reza Pahlavi berundur daripada kuasa dan Ayatollah Ruhollah Khomeini dipulangkan dari buangan. Protes berkembang dengan sangat pantas, menjangkau antara enam juta hingga sembilan juta dalam kekuatan pada minggu pertama.

Kira-kira 5% daripada penduduk telah turun ke jalan raya dalam protes Muharram. Kedua-dua permulaan dan berakhir pada bulan Muharram, protes berjaya, dan Shah berundur daripada kuasa pada akhir bulan itu.[137]

Selepas kejayaan apa yang akan menjadi dikenali sebagai revolusi, Ayatollah Khomeini kembali ke Iran sebagai agamanya dan pemimpin politik seumur hidup. Khomeini telah menjadi pemimpin pembangkang kepada Shah selama bertahun-tahun, menjadi terkenal selepas kematian mentornya, ulama terkenal Yazdi Ha'iri, pada tahun 1930-an.[138] walaupun pada tahun-tahun beliau di dalam buangan, Khomeini kekal relevan di Iran. Menyokong protes dari luar sempadan Iran, beliau mengisytiharkan bahawa "kebebasan dan pembebasan daripada ikatan imperialisme" akan berlaku.[138]

Perarakan Tasu'a dan Asyura (10–11). Disember)



Demonstrasi Asyura Tehran, 11 Disember 1978

As the days of Tasu'a and Ashura (10 and 11 December) approached, in order to prevent a deadly showdown the Shah began to draw back. In negotiations with Ayatollah Shariatmadari, the Shah ordered the release of 120 political prisoners and Karim Sanjabi, and on 8 December revoked the ban on street demonstrations. Permits telah dikeluarkan untuk perarakan, dan tentera telah dikeluarkan dari laluan perarakan. Sebaliknya, Shariatmadari berjanji bahawa untuk memastikan bahawa tidak akan berlaku keganasan semasa demonstrasi.[112]

Pada 10 dan 11 Disember 1978, hari Tasu'a dan Asyura, antara 6 dan 9 juta penunjuk perasaan anti-Shah berarak Seluruh Iran. Menurut seorang ahli sejarah, "malah mendiskaun untuk keterlaluan, angka-angka ini mungkin mewakili peristiwa protes terbesar dalam sejarah." [139] Perarakan itu diketuai oleh Ayatollah Taleghani dan pemimpin Barisan Nasional Karim Sanjabi, dengan itu melambungkan "perpaduan" daripada penentangan sekular dan agama. Mullah dan bazar mengawal perhimpunan itu dengan berkesan, dan penunjuk perasaan yang cuba memulakan keganasan telah dihalang. [110]

Lebih daripada 10% negara berarak masuk demonstrasi anti-Shah pada dua hari itu, mungkin peratusan yang lebih tinggi daripada mana-mana revolusi sebelumnya. Ia jarang berlaku untuk a revolusi untuk melibatkan sebanyak 1 peratus penduduk sesebuah negara; Perancis, Revolusi Rusia, dan Romania mungkin telah melepasi markah 1 peratus. [25]

شاه رفت



The Shah is Gone – tajuk utama
Akhbar Iran Ettela'at, 16 Januari 1979, ketika raja terakhir
Iran meninggalkan negara itu

Revolusi (akhir 1978–1979)

Sebahagian besar masyarakat Iran berada dalam euforia tentang revolusi yang akan datang. Ahli politik sekular dan kiri berbondong-bondong ke gerakan itu dengan harapan untuk memperoleh kuasa selepas itu, mengabaikan hakikat bahawa Khomeini adalah sangat bertentangan dengan semua jawatan yang mereka sokong.[6] Walaupun ia semakin jelas kepada orang Iran yang lebih sekular bahawa Khomeini bukanlah seorang liberal, dia secara meluas dianggap sebagai seorang tokoh, dan kuasa itu akhirnya akan diserahkan kepada kumpulan sekular.[6][117]

Kemerosotan semangat tentera (Disember, 1978)



Seorang penunjuk perasaan memberikan bunga kepada seorang pegawai tentera

Kepimpinan tentera semakin lumpuh kerana keragu-raguan, dan askar berpangkat dan berpangkat menjadi lemah semangat, telah terpaksa berhadapan dengan penunjuk perasaan sambil dilarang menggunakan senjata mereka sendiri (dan dikutuk oleh Shah jika mereka melakukannya).[115]

Semakin hari, Khomeini menyeru tentera angkatan tentera untuk berpaling tadah kepada pembangkang.[114][102]

Golongan revolusioner memberikan bunga dan pakaian awam kepada orang yang meninggalkan, sambil mengancam pembalasan kepada mereka yang tinggal.

Pada 11 Disember, sedozen pegawai telah ditembak mati oleh tentera mereka sendiri di Tehran Berek Lavizan. Takut akan pemberontakan lebih lanjut, ramai askar dikembalikan kepada mereka berek.[115]

Mashhad (yang kedua terbesar bandar di Iran) telah ditinggalkan ke